

10 May 2016 / 10 mai 2016

IOTC CIRCULAR 2016-049 / CIRCULAIRE CTOI 2016-049

Dear Sir/Madam,

SUBJECT: LETTER FROM THE FAO ADG FISHERIES: IOTC EXECUTIVE SECRETARY PROCESS

Please find attached a letter from Mr Árni Mathiesen, the Assistant Director-General for the Fisheries Department and Aquaculture, FAO.

Madame/Monsieur,

OBJET: LETTRE DU DIRECTEUR-GÉNÉRAL ADJOINT DES PÊCHES DE LA FAO: LE PROCESSUS DE RECRUTEMENT DU SECRETAIRE EXECUTIF DE LA CTOI

Veuillez trouver ci-jointe une lettre de M. Árni Mathiesen, Directeur-général adjoint du Département des pêches et de l'aquaculture de la FAO.

Yours sincerely / Cordialement



Ahmed Al-Mazroui (Dr.)
Chairman
Indian Ocean Tuna Commission

Attachments / Pièces jointes:

- Letter from ADG Fisheries / Lettre de l'ADG pêches.

Distribution / Destinataires

IOTC Contracting Parties/ Parties contractantes de la CTOI: Australia/Australie, Belize, China/Chine, Comoros/Comores, Eritrea/Erythrée, European Union/Union européenne, France (Territories/DOM-TOM), Guinea/Guinée, India/Inde, Indonesia/Indonésie, Iran (Islamic Rep of/Rép. islamique d'), Japan/Japon, Kenya, Rep. of Korea/Rép. de Corée, Madagascar, Malaysia/Malaisie, Maldives, Mauritius/Ile Maurice, Mozambique, Oman, Pakistan, Philippines, Seychelles, Sierra Leone, Somalia/Somalie, South Africa/Afrique du Sud, Sri Lanka, Sudan/Soudan, United Rep. of Tanzania/Rép.-Unie de Tanzanie, Thailand/Thaïlande, United Kingdom (OT)/Royaume-Uni(TOM), Yemen/Yémen.

Chairperson IOTC / Président de la CTOI

Intergovernmental organisations & Non-governmental organisations / Organisations intergouvernementales et non-gouvernementales
Copy to/ Copie à : FAO

This message has been transmitted by email only / Ce message a été transmis par courriel uniquement



Our Ref.:

Your Ref.:

26 April, 2016

Dear Mr Al-Mazroui,

I wish to refer to your letter of 14 April 2016 regarding the recruitment process of the Executive Secretary of the Indian Ocean Tuna Commission (hereinafter "the IOTC" or "the Commission"), transmitted in your capacity as Chairperson of the IOTC. You seek clarification on the justification for the process outlined in my letter of 26 February 2016.

The Commission is placed and operates under the framework of FAO. While it enjoys functional autonomy on matters within its institutional purposes, the Secretariat of the Commission, headed by an Executive Secretary who is a senior official of FAO, consists of individuals subject to FAO's Regulations and Rules and to the Standards of Conduct of the International Civil Service. They subscribe to the Oath of Loyalty to the Organization, and, ultimately, commit FAO and its Members in all their transactions. The Commission is a statutory body of FAO, which operates under, and in accordance with, the rules and policies established by the Governing Bodies of FAO, in which all IOTC Members participate. The constituent instrument of the Commission does not vest it with legal personality. With no separate legal personality, the IOTC draws on the Organization's legal and administrative capacity, and the Organization acts on behalf of the IOTC in all its legal and administrative matters. It is the Director-General of the Organization who has to respond in respect of liabilities arising from the activities of the Commission, including any related reputational risks.

Seen in this light, the Organization came to the conclusion that the process which the Commission developed for the selection and appointment of the Executive Secretary is inappropriate and has serious weaknesses. This is so, in particular, because the FAO Secretariat and the Director-General are excluded from the recruitment process for the Executive Secretary while, at the same time, FAO and the Director-General remain fully accountable for the work, performance and conduct of the Executive Secretary. There is, therefore, a very regrettable, if not absurd, situation whereby FAO and the Director-General, as the ultimate legal representative of the Organization and of the IOTC, are accountable for the consequences of any shortcomings in the performance or conduct of the Secretary and related reputational risks, having had no involvement in the assessment and selection of the candidate in question. The anomaly of this situation may explain why the selection process developed by the IOTC is unknown for professional appointments in other organizations of the United Nations System.

./..

Dr Ahmed Al-Mazroui
Chairperson
Indian Ocean Tuna Commission

The Organization intends, therefore, to apply its standard procedures for the appointment of senior staff for the recruitment of the new Executive Secretary. As explained in the letter of 26 February 2016, the Organization proposes to include two representatives of the IOTC Members in the interview panel to be chaired by one of the Deputy Directors-General of FAO. The invitation for two representatives of the Members to participate in the interview panel is an exceptional measure which is made in recognition of the interest that the Members have in the selection process.

The representatives of the Organization at the forthcoming session of the Commission will further explain the process to be followed and will stand ready to provide such clarifications as the Commission and the Members may require.

The Organization is aware of its responsibilities vis-à-vis the IOTC and is fully committed to actively ensuring satisfactory functions and ensuring continuity in the operation of its Secretariat.

Yours sincerely,

A handwritten signature in black ink, appearing to read 'Arni M. Mathiesen', with a stylized flourish at the end.

Árni M. Mathiesen
Assistant Director-General
Fisheries and Aquaculture Department

Note : ce qui suit est la traduction d'un document en Anglais reçu par le Secrétariat. Pour plus de détails, se reporter à l'original.

منظمة
الأغذية والزراعة
للأمم المتحدة

联合国
粮食及
农业组织

Food and Agriculture
Organization of the
United Nations



Organisation des
Nations Unies pour
l'alimentation et
l'agriculture

Продовольственная и
сельскохозяйственная
организация
Объединенных Наций

Organización de las
Naciones Unidas para la
Alimentación y la
Agricultura

Viale delle Terme di Caracalla, 00153 Rome, Italy

Fax: +39 0657053152

Tel: +39 0657051

www.fao.org

Our Ref.:

Your Ref.:

le 26 avril 2016

Cher Dr Al Mazraoui,

Je fais référence à votre lettre datée du 14 avril 2016 concernant le processus de recrutement du Secrétaire exécutif de la Commission des thons de l'océan Indien (« la CTOI » ou « la Commission »), envoyée en votre capacité de Président de la CTOI. Vous demandez des clarifications sur les raisons du processus décrit dans ma lettre du 26 février 2016.

La Commission est placée et fonctionne dans le cadre de la FAO. Bien qu'elle jouisse d'une autonomie fonctionnelle sur les questions relevant de ses objectifs institutionnel, le Secrétariat de la Commission, dirigé par un Secrétaire Exécutif qui est un cadre supérieur de la FAO, se compose de personnes soumises aux règlements et règles de la FAO et aux normes de conduite de la fonction publique internationale. Ils souscrivent au Serment de fidélité à l'Organisation, et, en fin de compte, engagent la FAO et ses membres dans chacune de leurs actions. La Commission est un organe statutaire de la FAO, qui opère sous, et en conformité avec, les règles et les politiques établies par les organes directeurs de la FAO, auxquels participent tous les membres de la CTOI. L'acte constitutif de la Commission ne confère pas de personnalité juridique. En l'absence d'une personnalité juridique distincte, la CTOI se fonde sur la capacité juridique et administrative de l'Organisation, et l'Organisation agit au nom de la CTOI sur toutes les questions juridiques et administratives. C'est le Directeur-général de l'Organisation, qui est responsable des conséquences des activités de la Commission, y compris de ce qui pourrait porter atteinte à la réputation de l'Organisation.

Vu sous cet angle, l'Organisation est parvenue à la conclusion que le processus que la Commission a élaboré pour la sélection et la nomination du Secrétaire exécutif est inapproprié et présente de graves faiblesses. Il en est ainsi, en particulier, parce que le Secrétariat de la FAO et le Directeur-général sont exclus du processus de recrutement du Secrétaire exécutif alors que, dans le même temps, la FAO et le Directeur-général restent pleinement responsables du travail, des performances et de la conduite du Secrétaire exécutif. C'est donc une situation très regrettable, sinon absurde, dans laquelle la FAO et le Directeur-général, en tant que représentant légal ultime de l'Organisation et de la CTOI, sont responsables des conséquences d'éventuelles lacunes dans la performance ou la conduite des Secrétaires et des risques posés à la réputation de l'Organisation, tout en n'ayant eu aucune implication dans l'évaluation et la sélection du candidat en question. L'anomalie de cette situation peut expliquer pourquoi le processus de sélection mis au point par la CTOI est inconnu pour le recrutement des fonctionnaires dans d'autres organisations du système des Nations Unies.

L'Organisation entend, par conséquent, appliquer ses procédures standards pour le recrutement des cadres supérieurs au recrutement du nouveau Secrétaire exécutif. Comme expliqué dans la lettre du 26 février 2016, l'Organisation propose d'inclure deux représentants des membres de la CTOI dans le comité de sélection qui sera présidé par l'un des directeurs généraux adjoints de la FAO. L'invitation de deux représentants des membres à participer au comité de sélection est une mesure exceptionnelle qui est faite dans la reconnaissance de l'intérêt que les membres ont envers le processus de sélection.

Les représentants de l'Organisation lors de la prochaine session de la Commission expliqueront plus avant le processus à suivre et seront prêts à fournir les éclaircissements que la Commission et les membres pourraient souhaiter.

L'Organisation est consciente de ses responsabilités vis-vis de la CTOI et est pleinement engagée à assurer activement l'intégralité et la continuité du fonctionnement de son secrétariat.

Cordialement,

A handwritten signature in black ink, appearing to read 'A. M. Mathiesen', followed by a horizontal line.

Árni M. Mathiesen
Assistant Director-General
Fisheries and Aquaculture Department